

## **Federal President Steinmeier congratulates the President of the World Jewish Congress on his 75th birthday**

President Frank-Walter Steinmeier congratulated Ronald Stephen Lauder, President of the World Jewish Congress, on his 75th birthday on Tuesday. "As a supporter of Jewish life in Central and Eastern Europe, you have made a decisive contribution to the growth of Jewish life," he wrote the former US ambassador to Austria according to a press release on Monday. "Thanks to your foundation, Jewish children can attend Jewish kindergartens and schools and students can educate themselves in their Jewish faith."

The Ronald S. Lauder Foundation was founded in 1987. It now supports 37 Jewish schools, educational and community institutions in Germany, Austria, Bulgaria, Poland, Romania, Slovakia, Ukraine, the Czech Republic, Hungary and Belarus.

Steinmeier praised Lauder as a great fighter for the restitution of works of art stolen during the Nazi era and as a guarantor "that the immeasurable injustices and atrocities suffered by Jewish citizens in Europe in the 20th century will not be forgotten, but dealt with sincerely".

Steinmeier assured that he personally continued to advocate for Jewish people to regard Germany as their home. "For in a land where Jews cannot live, we all cannot and will not live. Only when Jews feel completely safe and at home in Germany is this Federal Republic completely at home with itself."

## **Bundespräsident Steinmeier gratuliert dem Präsidenten des Jüdischen Weltkongresses zum 75. Geburtstag**

Bundespräsident Frank-Walter Steinmeier hat Ronald Stephen Lauder, dem Präsidenten des Jüdischen Weltkongresses, zum 75. Geburtstag am Dienstag gratuliert. »Als Förderer des jüdischen Lebens in Zentral- und Osteuropa haben Sie entschieden dazu beigetragen, dass jüdisches Leben wächst«, schrieb er dem früheren US-Botschafter in Österreich laut einer Mitteilung vom Montag. »Dank Ihrer Stiftung können jüdische Kinder jüdische Kindergärten und Schulen besuchen und Studierende sich in ihrem jüdischen Glauben bilden.«

Gemeint ist die 1987 gegründete Ronald S. Lauder Foundation. Sie unterstützt inzwischen 37 jüdische Schulen, Bildungs- und Gemeindevorrichtungen in Deutschland, Österreich, Bulgarien, Polen, Rumänien, der Slowakei, der Ukraine sowie in Tschechien, Ungarn und Weißrussland.

Steinmeier würdigte Lauder als großen Kämpfer für die Restitution von während der NS-Zeit geraubten Kunstwerken und als einen Garanten, »dass die unermesslichen Ungerechtigkeiten und Gräueltaten, die jüdische Bürgerinnen und Bürger in Europa im 20. Jahrhundert erlitten, nicht vergessen, sondern aufrichtig aufgearbeitet werden«.

Steinmeier versicherte, dass er persönlich weiter dafür eintrete, dass jüdische Menschen Deutschland als ihre Heimat betrachten. »Denn in einem Land, in dem Juden nicht leben können, können und wollen wir alle nicht leben. Nur wenn Juden sich in Deutschland vollkommen sicher und zu Hause fühlen, ist auch diese Bundesrepublik vollkommen bei sich.«